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HÚSVÉT 2. VASÁNAPJA                           B év                                                     1- 4 oldal 
               
Olv.: ApCsel 4,32-35 – 1Jn 5,1-6 – Jn 20,19-31 
AZ ISTENI IRGALMASSÁG VASÁRNAPJA 
Jézus megjelenik az apostoloknak és Tamásnak 
 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 
 
Szentmise bevezetése 
 
Kedves Testvérek! 
Húsvét 2. vasárnapját az előző Szentatya, II. János Pál az irgalmasság vasárnapjának 
nevezte. Ezen a vasárnapon Istennek arra a tettére emlékezünk, amely irgalomból új életet, 
új lehetőséget adott az embernek. Az egyház, mint közösség, mint az irgalomból született 
közösség ünnepel és a világban élő emberek felé fordul, és várja őket a közösségébe. 
 
Az egyházatyák Jézus szenvedéseit gyógyító sebeknek mondták. Ebben a szellemben 
köszöntöm a Testvéreket, mint a szent Sebektől gyógyult közösséget. Az egyház Jézus sebei 
által meggyógyult közösség, ezt ünnepeljük. Gondoljunk erre, hiszen sebeink vannak, 
bűneink vannak és Isten kész meggyógyítani minden embert, megbocsátani mindannyiunk 
bűnét. Tartsunk bűnbánatot. 
 
Szentbeszéd 
 
Szeretettel köszöntöm a Testvéreket  húsvét 2. vasárnapján, a nyolcadik napon, amely a 
zsidók gondolkodása szerint a teljességet fejezi ki. Ez az isteni Irgalmasság vasárnapja, 
amikor Isten egy teljesebb élet lehetőségével ajándékoz meg bennünket. A Szentatya 
hangsúlyozta, hogy az irgalmasság az ember egyetlen lehetősége. Istenre figyeljünk, aki 
irgalmas, aki irgalmában új Életet, egy teljesebb Életet ajándékozott nekünk. 
 
Jézus köszöntése, amikor megjelent a tanítványoknak háromszor hangzott el: “Békesség 
nektek!” E mögött a köszöntés mögött fedezhetjük fel ezt a teljességet, mert teljes Élete 
csak annak lehet, akinek a szívében béke van. Ez azt jelenti, hogy magától értetődően 
tartozik össze az ember a másik emberrel. Ez a jézusi béke. 
 

Békességet adok nektek, az Én békémet! 
 
Kedves Testvérek! 
A húsvéti hit, a feltámadás hite azt jelenti, hogy az Isten felénk fordul. Aki ebből él, annak 
új Élete van. Aki hátat fordít Istennek - ez a hitetlenség - az elszalasztja mindazt a 
gazdagságot, amit Isten ad az embernek. 
Állandó kísértések közepette élünk. Ez a világ Isten teremtménye, Isten ajándéka. Nagyon 
szép a világ. Állandóan kísérthet bennünket és az ember eljuthat oda, hogy ez a világ elég, 
elég az embernek. Kielégítheti az ember vágyait és az ember arra gondolhat, hogy Istenre 
nincs is szüksége. Bizony igen sokszor fájdalmas tapasztalatok, történések után jövünk rá, 
hogy az embernek nem valamire van szüksége, hanem Valakire, Istenre. De ha valaki úgy 
gondolja, hogy ez az Isten nagyon távol van, akkor gondoljon mindegyikünk a 
főparancsolatra: 
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 Isten közelsége a másik ember közelsége. 
 Isten szeretete a másik ember szeretete, a másik ember iránti szeretet. 
 Ha az ember eljut odáig, hogy őt szereti az Isten 
 és él ebből a közelségből, akkor ezt a szeretetet továbbadja, 
 és akkor máris egyértelműbb  minden. 
 
Ha az embernek elég a világ és az ember elég önmagának, akkor mindez 
megvalósíthatatlannak tűnik. Hiszen a virágok szépek és illatosak, gyönyörűek a világ javai. 
Az ember szívét eltöltheti örömmel, ha valamit birtokol. A pénz is lehet nagyon fényes és 
csillogó. Csakhogy az Isten nagyon jól tudja azt, hogy nekünk másra van szükségünk. Ezek 
fontosak lehetnek, de nem nélkülözhetetlenek. Ugyanakkor nem lehet azt mondani, hogy 
ezekkel ne is foglalkozzunk. 
 
Gondoljunk az első keresztény közösségekre, akiknek gondjuk volt egymásra. Nem lehet a 
világban úgy élni, hogy semmi közöm a másik emberhez. Mindannyian gazdagok voltak a 
kegyelemben. Azért volt gondjuk egymásra, mert gazdagok voltak a kegyelemben. Azért 
volt gondjuk egymásra, mert őket gazdaggá tette az Isten, átsegítette őket az Élet teljesebb 
szemléletére. Csak innen lehet elindulni a másik ember felé. E nélkül a fölismerés nélkül 
csak használni akarjuk és használni tudjuk egymást. 
 
 
Az isteni Irgalmasság vasárnapján gondoljunk néhány nagyon lényeges mozzanatra, amik 

egyértelművé teszik számunkra, mit is jelent ez. 
  
Az első mozzanat. 
A legújabb teológia az egyházat, a keresztény közösséget úgy értelmezi, mint Krisztus 
oldalából született közösséget. 
 

Nagypéntek azt tudatosítja velünk, hogy Krisztus oldalából születtünk. 
 
Krisztus oldalából született az egyház, az új emberek közössége úgy, ahogy a teremtés 
történetében írja a Biblia, az ember oldalából született az asszony. 
Krisztus oldalából vér és víz folyt ki, vagyis Krisztus szenvedése jelenti nekünk az 
újjászületés lehetőségét, konkrétan a keresztségben. 
 
A második mozzanat. 
Az egyházatyák Jézus szenvedéseit mondják gyógyító sebeknek. Szent Pál apostol írja: 
 

Az Ő sebei által gyógyultatok meg! 
 
Szent Tamás története erről szól. A sebek megmaradnak Jézus testén, mint gyógyító sebek, 
mint amik fénylenek, ahogy erről másutt tudósítanak bennünket. 
Tamás hitetlensége arról szól, hogy nem volt hajlandó elhinni, amit a társai mondtak, hogy 
Jézus  előre megmondta ezeket. A hitetlensége nem azt jelenti, hogy látni akarta a Sebeket. 
A hitetlensége azt jelenti, hogy nem hitt abban, amit Jézus előre megmondott. Ez a 
számunkra azért nagyon fontos, mert mi mindannyian, ahogy hosszú időn keresztül 
mondták: Tamás keresztények vagyunk. Olyan emberek, akik Jézust feltámadása után nem 
láthattuk. 
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Tamás amikor látja Jézus sebeit, akkor nem a sebek igazolják őt Jézust illetően, hanem 
akkor rádöbben a hitetlenkedésére, arra, hogy képes volt elfelejteni, amit Jézus nekik előre 
megmondott. Legszívesebben – még a biblikusok is beszélnek erről – nem is nézett volna 
oda. Legszívesebben nem érintette volna kezével Jézus sebeit. Majdnem kényszeríteni 
kellett már Jézusnak, hogy csak nyújtsd ide a kezedet. Ez egy nagyon lényeges mozzanat. 
Jézus sebei a mi számunkra nagyon fontos üzenetet hordoznak. 
 
 Ezek a Sebek az egyház sebei is. 
 Ezek a Sebek a mi sebeink is. 
 Az egyház a tovább élő Krisztus. 
 A keresztények közössége Krisztus misztikus teste. 
 Vegyük tudomásul  azt, hogy ezeket a sebeket mi is hordozzuk! 
 Ezek a Sebek fájdalmasak, 
 de ugyanakkor a feltámadásról hoznak nekünk üzenetet. 
 
Szent Pál apostol teológiája szerint: - Jézus sebei által gyógyultatok meg. - Ennek az 
üzenetnek a lényege, hogy egész ember, egészséges ember csak az lehet, akinek vannak 
sebei. Aki úgy gondolja, hogy nincsenek sebei, az fölényes. Az egészséges ember 
magabiztosságával gondolkodik önmagáról, a világról és a másik emberről. 
Gondoljuk csak el, hogy milyen más a kapcsolatunk akkor, ha tudjuk, hogy sebes a kezünk 
és sebes a lábunk, mint Krisztusnak. 
 
Ha valakinek sebes a lába, mennyire megfontol minden egyes lépést. Milyen más lenne a 
kapcsolatunk egymással, ha elgondolkodnánk azon, hogy milyen megfontoltsággal, mennyi 
figyelemmel kellene egymás felé elindulnunk, egymásról gondolkodnunk és tudomásul 
vennünk egymás viselt dolgait. Milyen más lenne a világ, ha ezt komolyan gondolnánk. 
 
Ha tudnánk sebes kezünkről! Amikor sebes az ember keze, milyen óvatosan nyúl 
mindenhez. Mennyire más lenne minden, ha óvatosan fordulnánk oda egymáshoz és 
megszabadulnánk olyan odavetett szavaktól, amellyel egyszerűen elintézzük a másik 
embert. 
Irgalmasság vasárnapja erre is figyelmeztet bennünket. 
 
A harmadik mozzanat. 
Békesség nektek!- köszönti Jézus apostolait. 
A világban ismert békét, a világgal kapcsolatos békét általában harcok után kötik meg. Az 
egymással való viaskodás után születik meg. Nagyon jól tudjuk, minden béke időszakos. 
Nincs örök béke a földön. Ezért szokták cinikusan mondani, minden földi béke 
fegyverszünet. Mi emberek még ennek is nagyon örülünk. Csakhogy nemcsak földi életünk 
van. Ha csupán azzal foglalkozunk, hogy itt milyen lehetőségeink vannak, akkor nagyon 
leszűkül az egész szemléletünk, az egész gondolkodásunk. 
 

Az Én békémet adom nektek, 
nem azt, amit a világ kínál föl nektek. 
Ez a jézusi béke a teljességet jelenti. 

 
Békesség nektek! Krisztus ezzel a köszöntéssel azt a teljességet fejezi ki, amely Isten és 
ember között van.  Az ember Isten nélkül nem élhet emberhez méltó életet. 



                                                                              4                                                             2009.04.19.            

B26 

Majd rájuk lehel:  Vegyétek a Szentlelket!  Ez megint a teremtésre utal. Isten az ember orrába 
lehelte az Élet leheletét és emberré lett. A Szentlélek az, aki Isten akarata szerinti életet 
teremt bennünk. 

Jézus békéje 
a Szentlélek által fakasztott, gyógyító, megerősítő, belső bizonyosság. 

 
Minden  pünkösdkor hívjuk a gyógyító, elevenítő Lelket. Ez azt jelenti, hogy az életünk 
Istennel való kapcsolatunkban emberi, mert Isten figyelmeztet mindig arra, melyek az Élet 
értékei. A krisztusi békében ez megy általunk tovább a mi emberi kapcsolatainkban. 
  
 A béke az, hogy kapcsolatban vagyunk egymással. 
 A mi emberi kapcsolatainkban adjuk, ajándékozzuk tovább 
 ezt a többletet, amit Életnek nevezünk. 
 Egymásnak ajándékozzuk az Életet. 
 Ez csak Isten segítségével lehetséges, 
 mert különben az ember megmarad önző önmagának. 
 Egyedül nem lehet élni, csak egymással kapcsolatban. 
 Egymással kapcsolatban pedig csak jézusi áldozatkészséggel, 
 jézusi teremtő gesztusokkal lehetséges. 
 
Irgalmasság vasárnapján azt kívánom a Testvéreknek, hogy éljünk Isten jóságából. 
 Gondoljunk arra a Jézusra, aki Isten végtelen irgalmát mutatta meg nekünk. 
 Az emberek számára elegendő volt a Vele való találkozás. 
 Akik találkoztak Vele, azok új Életre támadtak. 
 
Megrendítő, ahogy a feltámadása után Jézus irgalmas Szívével alkalmazkodik hozzánk. 
  Tudomásul veszi, hogy Magdolna Kertésznek nézi, 
 az emmauszi tanítványok Vándornak, a Tibériásbeliek idegennek. 
 Húsvét első vasárnapján este az apostolok kísértetnek. 
 
Mekkora irgalom Jézus részéről, hogy úgy jelenik meg a mi életünkben, hogy igazolja 
magát. Ember voltát igazolja előttünk, értünk odaadott emberi Életét bizonyítja nekünk, 
hogy mi is így tegyünk. 
   

+  A M E N  + 
   
Imaszándék a Mi Atyánkhoz 
 
Testvérek! Gondoljunk arra, hogy irgalomból születtünk újjá. Isten irgalma tart fönn 
bennünket. Az egyház vagy azoknak a közössége, akik ezt tudatosítják magukban és ebben 
a szellemben élnek egymással, vagy elárulja Isten ügyét. E nélkül önigazolásokba menekül 
mindegyikünk. Akkor is igaz, hogy az irgalom egyháza vagyunk, ha tudjuk azt, hogy 
bűneink is vannak.  Az egyház a megtisztultak egyháza is. Bűnösök és megtisztultak 
egyháza, és ez nem azt jelenti, hogy egyesek bűnösök, mások meg tiszták. Mindenki 
egyszerre bűnös és tiszta is lehet. Ezért az egyház állandóan megújul, bűnbánatot tart, hogy 
elnyerje azokat a kegyelmeket, amelyek segítik mindezek ellenére a tanúságtevésre és a 
tanúságtevésben. Kérjük ehhez  Isten kegyelmét!  Mi Atyánk... 
 


